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Jest pozwolenie na przebudowę najdroż-
szej inwestycji drogowej Siedlce-Łukowa

W Chęcinach uroczyście obchodzono
Święto Wojska Polskiego
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znowu górą
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Święto Lotników w Gościńcu.
Oddano hołd podniebnym bohaterom
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Szanowni Państwo,
 Lato dobiegło końca. Czas wakacji, wyjazdów, 
wydarzeń plenerowych mamy już za sobą. Powrót 
uczniów do szkół otwiera kolejny etap również 
dla dorosłych. Ale okres jesieni to także czas du-
żych możliwości. Nie zapominajmy o aktywności 
w plenerze, bo ona pozwala nam dłużej cieszyć 
się zdrowiem i utrzymać we właściwej formie. 
Zachęcam do korzystania z udziału w planowa-
nych rajdach pieszych, biegach czy po prostu do 
skorzystania z oferty siłowni, fitness w Hali „Pod 
Basztami”.
 Pamiętajmy także, że wokół jest wiele ścieżek 
rowerowych i terenów zielonych, które sprzyjają 
turystyce rodzinnej.
 Miesiąc wrzesień to w kalendarzu gminnych 
wydarzeń najwięcej tych związanych z rocznica-
mi dotyczącymi II Wojny Światowej. W sposób 
szczególny obchodziliśmy „Święto Lotników” 
przy Pomniku w Gościńcu. Odbył się również 
Festiwal Kultury Żydowskiej, który ma przypo-
minać o wielowiekowej bytności narodu żydow-
skiego w naszej Gminie. Nie sposób zapomnieć 
daty 17 września – Agresji Rosji na Polskę, która 
w obliczu bieżących wydarzeń jeszcze mocniej 
skłania nas do zadumy i refleksji.
 Wiele działo się także w sferze promocji czy-
telnictwa, a to za sprawą realizacji projektu „Za-
czytani chęcinianie”, który otrzymał dofinanso-
wanie z Ministerstwa Dziedzictwa Narodowego 
i Kultury. Odbyło się spotkanie z pisarką Joanną 
Jagiełło, warsztaty dla dzieci z tworzenia  lapbo-
ok’ów, wykład historyka Konrada Szymańskiego 
o Józefie Wybickim, twórcy Hymnu Państwo-
wego. Niezwykłym wydarzeniem było również 
„Narodowe Czytanie”, w którym wziął również 
udział aktor Andrzej Pieczyński.

 Z pewnością czekacie Państwo na informacje do-
tyczące gminnych inwestycji. A tych rzeczywiście 
nie brakuje. W trakcie realizacji jest budowa biblio-
teki i miejsca dla seniorów, przychodni w Wolicy, 
drogi w Polichnie i na Osiedlu w Skibach. Końca 
dobiegła budowa dróg, chodników i ścieżek ro-
werowych na Osiedlu Zelejowa- ul. Sienkiewicza 
i ul. Kościuszki. Niebawem rozpoczną się kolejne 
inwestycje drogowe. W tym numerze przeczytacie 
Państwo, że już trwają prace przy budowie bez-
piecznego przejścia w Polichnie. Z pewnością cie-
szą się mieszkańcy, którzy przemieszczają się drogą 
Siedlce-Łukowa, bowiem niebawem rozpocznie 
się przebudowa tego odcinka, podobnie jak drogi 
w Mostach. Już rozpoczął się remont ul. Dobrzącz-
ka w kierunku Jaskini Raj oraz drogi w Bolminie.
 Ponownie ogłosiliśmy przetarg na budowę drogi 
w Polichnie. Wiele dzieje się także przy obiektach 
sakralnych. Trwa remont dachu na Klasztorze Oj-
ców Franciszkanów. Parafia w Chęcinach, dzięki 
wsparciu merytorycznemu Gminy, otrzymała dofi-
nansowanie na wymianę okien i budowę toalet przy 
Kościele. Podobnie zdobyliśmy środki na budowę 
parkingu przy Kościele w Łukowej.
 Duża inwestycja realizowana jest także przez 
Centrum Logistyczne, gdzie intensywnie trwa 
jego rozbudowa.
 Pomimo trudnej sytuacji na rynku gospodar-
czym w kraju, gdzie zmagamy się wciąż z droże-
jącym opałem, czy wzrostem cen energii staramy 
się roztropnie realizować zaplanowane inwestycje. 
Niemniej jednak mamy świadomość, że długo 
utrzymująca się taka sytuacja i nas może zmusić 
do rezygnacji, z niektórych z nich. Na razie opty-
mizmem napawa, że pomimo wielu obaw opłata 
za śmieci na chwilę obecną nie ulegnie zmianie.  
Miejmy nadzieję, że sytuacja na Świecie zacznie 
się normalizować i będziemy mieli możliwość pla-
nowania długofalowego. Obecnie nikt z nas nie 
potrafi przewidzieć dalszej sytuacji ekonomicznej 
w kraju, a tym samym w miastach i gminach.
 Zachęcam Państwa do śledzenia gminnej stro-
ny i portalu społecznościowego, gdzie na bieżąco 
informujemy o postępach prac w inwestycjach, 
a także zaproszeniach na wydarzenia kulturalne 
i sportowe.

Z wyrazami szacunku
Robert Jaworski

Burmistrz Gminy i Miasta Chęciny
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W numerze:
• Lada dzień ruszy przebudowa drogi 

powiatowej w Mostach
• W Kościele w Chęcinach będą nowe okna. 

Przy parkingu powstaną toalety
• Trwa remont dachu w klasztorze Ojców 

Franciszkanów
• Już niebawem mieszkańcy Polichna 

i Gościńca zyskają bezpieczne i nowoczesne 
przejścia dla pieszych. Prace już się 
rozpoczęły

• Gmina Chęciny dba o czyste powietrze
• Jest pozwolenie na przebudowę najdroższej 

inwestycji drogowej Siedlce-Łukowa
• Zakończyło się projektowanie remizy 

i świetlicy w Tokarni
• Złodzieje ławek z terenu Lipowica Park 

złapani
• Coraz bliżej powstania nowego parkingu przy 

kościele w Łukowej
• Końca dobiegły prace przy budowie 

drogi, chodnika, ścieżki rowerowej – 
ul. Sienkiewicza Os. Zelejowa

• Zakończyły się prace przy budowie drogi, 
chodnika, ścieżki rowerowej – ul. Kościuszki 
Os. Zelejowa

• Postęp prac przy budowie drogi na Os. Skiby
• Trwa budowa biblioteki i miejsca dla 

seniorów
• Trwa budowa chodników na odcinku drogi 

Lipowica-Starochęciny
• Końca dobiega rewitalizacja chęcińskich 

uliczek
• Trwają prace przy budowie przychodni 

w Wolicy
• W Parku Miejskim w Chęcinach wybrzmiały 

„Ballady i Romanse” Adama Mickiewicza
• Kadrówka wkroczyła do Chęcin. Po raz 57.
• Tanecznym krokiem – podsumowanie 

projektu dla seniorów
• Zamkowe Spotkania z Muzyką. W Chęcinach 

wystąpił Baroque. Collective
• W Chęcinach uroczyście obchodzono Święto 

Wojska Polskiego
• Druhowie z Bolmina zwycięzcami 

gminnych zawodów sportowo-pożarniczych 
w Podzamczu

• Święto Lotników w Gościńcu. Oddano hołd 
podniebnym bohaterom

• Urzekające XIV Nocne Zwiedzanie Zabytków 
Chęcin przyciągnęło tłumy

• W Chęcinach trwa XXVII Międzynarodowe 
Spotkanie Integracyjne

• Fantastyczna pogoda i klimat na chęcińskiej 
starówce podczas kina plenerowego

• Muzycznie i patriotycznie
• Magiczne zakończenie Wakacji 2022 już za 

nami
• Numer JW4101 pisany w życiorys
• Zasłużona dla Kielecczyzny
• I ŚWIĘTOKRZYSKI KONGRES 

UNIWERSYTETÓW TRZECIEGO WIEKU
• Drużyna LKS Bolmin udanie zainaugurowała 

sezon!
• Zapaśnicy LKS Znicz Chęciny startując 

w 25 Ogólnopolskich Igrzyskach LZS 
25-27.08.2022 w Kostrzynie znowu górą

• GMINNE ZAWODY SPORTOWO-
POŻARNICZE W PODZAMCZU

• WSPOMNIENIE Z WAKACJI W GMINIE 
CHĘCINY

 Droga wjazdowa w miejscowo-
ści Mosty zostanie przebudowana 
na długości 3,5 km,począwszy od 
„starej siódemki” aż do kaplicy 
w Mostach. - To droga powiatowa, 
stąd też gmina nie mogła sama tu 
realizować żadnych prac. Jednak 
dzięki dobrej współpracy z Po-
wiatem Kieleckim wspólnie udało 
nam się pozyskać na przebudowę 
zniszczonej drogi blisko 1,4 milio-
na złotych w ramach Rządowego 
Funduszu Rozwoju Dróg. Jeszcze 
w tym roku mają ruszyć roboty 
budowlane – zapowiada burmistrz 
Gminy i Miasta Chęciny, Robert 
Jaworski, który mocno zabiegał 
o realizację tej inwestycji.
 A prace, jak się okazuje, mają 
ruszyć dosłownie lada dzień. Ich 
wykonawcą została wyłoniona 
w drodze przetargu przez Powia-
towy Zarząd Dróg firma KOWEX. 
Koszt zadania opiewa na kwotę 
blisko 2,3 mln złotych, z czego 
prawie 1,4 mln złotych pokryje 

Lada dzień ruszy przebudowa drogi 
powiatowej w Mostach

Na tą inwestycję mieszkańcy Mostów długo czekali. Droga wjaz-
dowa do miejscowości przejdzie kapitalny remont. Prace mają 

ruszyć dosłownie lada dzień. To inwestycja z wysokim rządowym do-
finansowaniem.

rządowe dofinansowanie pozyska-
ne z Rządowego Funduszu Rozwo-
ju Dróg. Pozostałą część kosztów 
po połowie pokryją obydwa samo-
rządy: gminy Chęciny oraz Powia-
tu Kieleckiego. Poza nawierzchnią 
asfaltową wykonane zostaną także 
obustronne pobocza.
 Zdaniem członka Zarządu Po-
wiatu Kieleckiego, Cezarego Maj-
chra, to inwestycja bardzo potrzeb-
na. - Niebawem mieszkańcy będą 
mogli zapomnieć o dziurach i wy-
rwach, jakie tu są. Podobnie jak 
i burmistrzowi, tak i nam bardzo 
zależało na przebudowie tej drogi, 
bo coraz więcej ludzi buduje się 
tu, miejscowość się rozrasta i z tej 
drogi korzysta coraz więcej użyt-
kowników. Już w przyszłym roku 
będzie tu bezpieczny i komfortowy 
wjazd – zapewnia członek Zarządu 
Powiatu Kieleckiego, Cezary Maj-
cher. Firma na realizację zadania 
ma dokładnie dziesięć miesięcy.

Agnieszka Olech

Rusza inwestycja w Mostach
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 Kościół pod wezwa-
niem świętego Bartło-
mieja w Chęcinach usy-
tuowany jest u stóp kró-
lewskiego zamku, a wy-
budowano go pomiędzy 
1325 a 1350 rokiem. Pra- 
wdopodobnie pierwszym 
fundatorem budowy ko-
ścioła był Władysław 
Łokietek, a jego budowę 
dokończono już za cza-
sów panowania Kazimie-
rza Wielkiego. Obiekt 
jest jednym z najstar-
szych i najważniejszych zabytków położonych na te-
renie Gminy i Miasta Chęciny.
 Warto zaznaczyć, że kościół systematycznie prze-
chodzi renowacje. Pod koniec ubiegłego roku zakoń-
czyły się prace związane z remontem elewacji świąty-
ni, która przeszła całkowitą metamorfozę. Wszystko 
dzięki dofinansowaniu, jakie pozyskano na realiza-
cję inwestycji z Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa 
Narodowego. - Na przeprowadzenie tych prac Mini-
sterstwo Kultury, Dziedzictwa Narodowego i Sportu 
przekazało aż 270 tysięcy złotych. Dzięki tym środ-
kom udało się odtworzyć pierwotny wygląd murów 
świątyni wraz z kolorystyką, co zdecydowanie przy-
czyniło się do podniesienia jej walorów architekto-
nicznych – mówi burmistrz Gminy i Miasta Chęciny, 
Robert Jaworski,
 Na tym jednak nie koniec. Dzięki wsparciu mery-
torycznym lokalnego samorządu parafia właśnie pozy-
skała kolejne środki unijne w kwocie blisko 312 tysię-
cy złotych, które tym razem przeznaczone zostaną na 
wymianę wszystkich okien w kościele, a także na bu-
dowę toalet. - Okna są w bardzo złym stanie i nie speł-
niają obecnych wymagań technicznych stawianych 

W Kościele w Chęcinach będą nowe okna.
Przy parkingu powstaną toalety

Na wymianę sfatygowanych okien i budowę toalet chęcińska parafia pozyskała unijne dofinansowanie 
za pośrednictwem Lokalnej Grupy Działania „Perły Czarnej Nidy“ w kwocie blisko 312 tysięcy zło-

tych. Umowę na dofinansowanie już podpisano, a pierwsze prace ruszą po wyłonieniu wykonawcy.

tego typu elementom, 
ograniczając przy tym 
wygodę użytkowania. 
Wiele z tych okien jest 
nieszczelnych. Dzię- 
ki ich wymianie nie tyl-
ko poprawi się estetyka 
kościoła, ale też jego 
funkcjonalność i ter-
moizolacyjność – mówi 
ksiądz Jan Kukowski, 
proboszcz Parafii pw. 
Św. Bartłomieja w Chę-
cinach. W ramach za-
dania przewiduje się 

wymianę dwudziestu okien. - Jeszcze w tym roku 
rozpocznie się ich wykonywanie. Wymiana natomiast 
ruszy z początkiem przyszłego roku po zakończeniu 
okresu zimowego – zapowiada ksiądz proboszcz Jan 
Kukowski.
 Kolejnym elementem projektu, jaki otrzymał unij-
ne wsparcie za pośrednictwem LGD „Perły Czarnej 
Nidy” będzie budowa toalet, które staną na parkingu 
przy kościele. W budynku szaletu zaprojektowano ka-
biny sanitariatów, a także pomocnicze pomieszczenie 
techniczne i porządkowe. Projektowana kubatura bu-
dynku wynosi 166,50 m3. Obiekt ma być dostosowa-
ny do potrzeb osób niepełnosprawnych. Szalet będzie 
przeznaczony do obsługi ruchu turystycznego oraz 
uczestników uroczystości odbywających się w koście-
le pw. Św. Bartłomieja. - Kościół pw. Św. Bartłomieja 
pełni ważną rolę sakralną, jak i historyczną. Oprócz 
wiernych, którzy się tu modlą, miejsce to jest także 
odwiedzane przez licznych turystów z całej Polski 
i zagranicy. Toalety obok Kościoła są tu bardzo po-
trzebne – mówi burmistrz Gminy i Miasta Chęciny 
Robert Jaworski.

Agnieszka Olech

W kościele parafialnym będą nowe okna
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 Dach nad ośrodkiem „San Da-
miano” jest bardzo zniszczony. 
Krokwie są spróchniałe i zgrzy-
białe w miejscach przecieków, 
przez które znacznemu zawilgoce-
niu i zagrzybieniu uległy również 
mury budynków. Całość wymaga 
konserwacji i wymiany. Na ten 
cel z pomocą Gminy franciszka-
nie pozyskali w maju 375 tysięcy. 
W sierpniu dotację z Ministerstwa 
Kultury i Dziedzictwa Narodowe-
go zwiększono do całości wniosko-
wanej kwoty czyli blisko 750 ty-
sięcy złotych. Dofinansowanie jest 
realizowanie w ramach programu 
„Ochrona Zabytków”.
 - Zwróciliśmy się do Minister-
stwa o zwiększenie pierwotnej 
kwoty, aby móc wykonać jak naj-
więcej pilnych prac remontowych. 
I udało się. Cieszymy się ogrom-
nie, że możemy liczyć na pomoc 
dobrych ludzi, zarówno u nas 
w Urzędzie Gminy i Miasta, jak 
i w Ministerstwie. To niebagatelna 
kwota, dzięki której możemy dzia-
łać – mówi ojciec Janusz Łazar-
czyk, gwardian klasztoru w Chęci-
nach. 
 - Dodatkowe środki ministe-
rialne pozwolą na wykonanie 
większej liczby zadań niż pier-
wotnie zakładaliśmy.  To dobra 
wiadomość dla wszystkich miesz-
kańców miasta Chęciny, gminy 
oraz regionu, ponieważ  dzieje 
Klasztoru nieodzownie związane 
są z tą ziemią i pokazują, jak długą 
drogę i złożoną historię te obiekty 
przeszły, aby móc dziś służyć Bogu 
i ludziom. Od lat staramy się, aby 
wszystkim naszym obiektom dzie-
dzictwa kulturowego przywrócić 

Trwa remont dachu
w klasztorze Ojców Franciszkanów

Ministerstwo Kultury i Dziedzictwa Narodowego w ramach programu pn. „Ochrona zabytków” przy-
znało w sumie 749 tysięcy złotych na remont dachu, więźby dachowej i wymiany pokrycia dachowe-

go w ośrodku „San Damiano”. To całość kwoty, o którą z pomocą Gminy aplikował zakon.

ich dawny blask, także tym sa-
kralnym – mówi burmistrz Gminy 
i Miasta Chęciny Robert Jaworski.
 Przewidywany zakres prac 
w znacznym stopniu poprawi stan 
techniczny zabytku i warunki jego 
użytkowania, bez naruszenia jego 
wartości zabytkowej. W ramach 
robót zaplanowano rozebranie 
pokrycia dachowego, rynien i rur 
spustowych z blachy nie nadającej 
się do użytku, a także rozebranie 
elementów więźb dachowych oraz 
wymianę elementów konstrukcyj-

nych drewnianych, wymianę desek 
czołowych, odgrzybianie i impre-
gnację elementów drewnianych. 
Całość zostanie pokryta blachą 
z tytan cynku. Inwestycja ma się za-
kończyć pod koniec bieżącego roku. 
Całkowity koszt prac to 999 509 ty-
sięcy złotych. Warto przypomnieć, 
że prace te będą kontynuacją roz-
poczętych remontów pokrycia da-
chowego budynków zespołu klasz-
tornego i kościoła w roku 2015 oraz 
2017-2018.

Joanna Massalska-Bzymek

Prace przy wymianie dachu już ruszyły
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 Przejście dla pieszych w Po-
lichnie powstanie w okolicach 
kościoła parafialnego pw. Matki 
Bożej Anielskiej, zaś w Gościń-
cu w pobliżu Pomnika Lotników. 
W ramach tej drogowej inwestycji 
przebudowane zostaną także chod-
niki, zjazdy na posesje, a przejścia 
zostaną odpowiednio doświetlone. 
Wszystko to ma zwiększyć bezpie-
czeństwo mieszkańców, ponieważ 
jest to droga, na której panuje duże 
natężenie ruchu samochodowego.
 - Te przejścia dla pieszych są 
bardzo potrzebne. Mieszkańcy Po-
lichna i Gościńca poczują się bez-
pieczniej, a to dla nas niezwykle 
istotne. Nieprzypadkowo wybra-

Już niebawem mieszkańcy Polichna i Gościńca zyskają 
bezpieczne i nowoczesne przejścia dla pieszych.

Prace już się rozpoczęły 

To inwestycje, które zdecydowanie zwiększą bezpieczeństwo mieszkańców Polichna i Gościńca. W obu 
miejscowościach powstaną przejścia dla pieszych wraz z infrastrukturą. Budowa „zebry” w Polichnie 

już się rozpoczęła, a w Gościńcu rozpocznie się pod koniec września.

 W związku z zawartym porozumieniem z Woje-
wódzkim Funduszem Ochrony Środowiska i Gospo-
darki Wodnej w Kielcach w ramach programu „Czy-
ste Powietrze”, w Urzędzie Gminy i Miasta w Chęci-
nach od 23 czerwca 2021 r. został uruchomiony punkt 
informacyjno-konsultacyjny.
 Zadaniem punktu jest sprawniejsza obsługa osób 
zainteresowanych programem na terenie naszej gmi-
ny. Utworzony punkt zajmuje się przyjmowaniem, 
doradztwem, konsultowaniem oraz pomocą w wypeł-
nianiu wniosków bezpośrednio od swoich mieszkań-
ców. 
 W ramach programu można otrzymać dotację na 
zakup np. pompy ciepła, kondensacyjnego kotła ga-
zowego czy olejowego, kotła na paliwo stałe: pellet 
drzewny, zgazowującego drewno. Dotacja jest przy-
znawana również m.in. na demontaż, zakup i montaż 
nowej instalacji centralnego ogrzewania lub ciepłej 

Gmina Chęciny dba o czyste powietrze
wody użytkowej, instalacji fotowoltaicznej, wentylacji 
mechanicznej z odzyskiem ciepła, przeprowadzenie 
prac termomodernizacyjnych w budynku tj. ocie-
plenie ścian, wymiana stolarki okiennej i drzwiowej, 
a także pokrycie kosztów związanych z wykonaniem 
dokumentacji technicznej i projektowej.
 Punkt konsultacyjno-informacyjny czynny jest 
w poniedziałki, środy oraz piątki od godziny 8.00 
do 13.00 oraz we wtorek i czwartek w godzinach od 
11:00 do 15:15. Punkt znajduje się w nowej siedzi-
bie Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej 
w Chęcinach, w budynku po dawnym komisariacie 
policji przy ulicy Radkowskiej 29.
 Ze względu na duże zainteresowanie progra-
mem prosimy o wcześniejszy kontakt telefoniczny 
pod numerem telefonu 693 167 635 bądź mailowo: 
energetyk@checiny.pl. Informacji udziela pani 
Katarzyna Jaszczyk.

liśmy te miejsca. Uważam, że są one newralgiczne i często uczęszczane 
przez mieszkańców. Dzięki dobrej współpracy z władzami powiatu kie-
leckiego udało się pozyskać niezbędne rządowe dofinansowanie na ten 
cel. Teraz wykonawcy przystępują już do prac. To kolejny krok w kierun-
ku poprawy bezpieczeństwa na terenie naszej gminy – mówi burmistrz 
Gminy i Miasta Chęciny Robert Jaworski.

Katarzyna Kazusek

Trwają prace przy budowie bezpiecznego przejścia w Polichnie
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 Zdaniem burmistrza Gminy i Mia-
sta Chęciny Roberta Jaworskiego kom-
pleksowa przebudowa tego odcinka 
drogi wraz z budową chodnika jest 
konieczna. - Tą drogą przemieszcza się 
bardzo wielu mieszkańców nie tylko 
z naszej gminy, ale też z gmin ościen-
nych, jak Sobków czy Morawica. Za-
leżało nam na tym, aby nie tylko pod-
nieść komfort użytkowania tej drogi, 
ale też i wskaźniki bezpieczeństwa. 
Chodnik w tym miejscu zdecydowanie 
będzie temu sprzyjał – zaznacza bur-
mistrz Robert Jaworski.
 Niebawem kierowcy poruszający 
się drogą na odcinku Siedlce – Łuko-
wa zapewne napotkają tu na trudno-
ści. Będą one związane z kompleksową 
przebudową ponad 2,5 kilometrowego 
odcinka zniszczonej drogi. - Zarządcą 
tej drogi jest powiat, stąd też to Powiat 
Kielecki ogłosił przetarg na wyłonienie 
wykonawcy, a zrobiliśmy to w systemie 
„zaprojektuj i wybuduj” co oznacza, że prace rozpo-
częły się od projektowania. Wykonanie dokumentacji 

Jest pozwolenie na przebudowę najdroższej inwestycji 
drogowej Siedlce-Łukowa

Wszystko wskazuje na to, że już 
niebawem ruszą prace budow-

lane związane z przebudową drogi 
Siedlce-Łukowa. Po zakończeniu jej 
projektowania wykonawca właśnie 
pozyskał pozwolenie na budowę tzw. 
ZRID. Nowy dywanik położony tu 
będzie na długości ponad 2,5 kilome-
trów. Powstanie także chodnik.

Wyrazy głębokiego żalu i współczucia 
dla lek. med. Jacka Bijaka
oraz Rodzinie i Bliskim 
z powodu śmierci Mamy 

składają
Dyrektor i pracownicy SZPOZ w Chęcinach

już się zakończyło, a wykonawca pozyskał też pozwo-
lenie na budowę. Myślę, że lada dzień zobaczymy na 
tej drodze już pierwsze maszyny – mówi członek Za-
rządu Powiatu Kieleckiego, Cezary Majcher.
 Warto przypomnieć, że na realizację inwestycji sa-
morząd gminy Chęciny pozyskał wspólnie z Powia-
tem Kieleckim rządowe dofinansowanie, które w zna-
czącym stopniu pokryje koszty przebudowy drogi, a te 
sięgają rzędu 7,5 miliona złotych. Pozostałą kwotę po 
połowie zapłacą gmina Chęciny i Powiat Kielecki. 
Wykonawcą generalnym zadania jest firma Trakt.

Agnieszka Olech.
fot. Joanna Massalska-Bzymek

Już niebawem rozpocznie się przebudowa drogi Siedlce-Łukowa
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Złodzieje ławek z terenu Lipowica Park złapani

Przestępców udało się zatrzymać dzięki efektyw-
nej pracy chęcińskiej policji oraz monitoringowi, 

który zainstalowany jest w wielu miejscach publicz-
nych w gminie, w tym i na terenie kompleksu w Li-
powicy.

 W ostatnich dniach na terenie Lipowica Park do-
szło do zuchwałej kradzieży. W nocy dwóch mężczyzn 
najpierw odkręciło ławki, a następnie załadowało je 
na przyczepę samochodową i wywiozło z terenu kom-
pleksu. Ujęciem sprawców skutecznie zajęła się chę-
cińska policja, która bardzo szybko wykryła i zlokali-
zowała złodziei.
 - Po analizie monitoringu i wnikliwych czynno-
ściach operacyjnych namierzyliśmy dwóch miesz-
kańców gminy Chęciny. W miejscu ich zamieszka-

Przykładowy widok z kamer nad zbiornikiem w Lipowicy

nia ujawniono skradzione ławki. Zgodnie z art. 278 
kodeksu karnego grozi im teraz do 5 lat pozbawienia 
wolności – mówi komendant Komisariatu Policji 
w Chęcinach podkomisarz Arkadiusz Nowak.

 Budynek, w którym mieści się przestarzała remiza 
i świetlica w Tokarni jest tak stary, że jego remont oka-
zał się być nieopłacalny. Zapadła zatem decyzja o wy-
burzeniu obiektu. - Będzie to nowoczesny wielofunk-
cyjny obiekt na miarę naszych czasów. Swoje miejsce 
znajdzie w nim nie tylko remiza, ale też świetlica, 
która od lat prężnie tu działa. Jestem przekonany, że 
będzie to budynek, który poprawi warunki działania 
druhów strażaków, a także spełni  oczekiwania miesz-
kańców. Wokół budynku teren zostanie zagospoda-
rowany – mówi burmistrz Gminy i Miasta Chęciny, 
Robert Jaworski.
 Dobiegło końca projektowanie obiektu. I tak, re-
miza ma mieć dwa garaże na wozy strażackie oraz 
pomieszczenia funkcjonalne takie jak: dyżurka, szat-
nie dla druhów, toalety i prysznice. Druhowie będą 
też mieć swoją salę spotkań. Obok będzie mieścić się 
świetlica wiejska wraz z zapleczem sanitarnym, anek-
sem kuchennym oraz trzema salami przeznaczonymi 
na różnego rodzaju zajęcia. Planowany budynek bę-
dzie spełniał obowiązujące przepisy pod względem 
oszczędności energii oraz wyposażony będzie w odna-

Zakończyło się projektowanie remizy i świetlicy w Tokarni

Zakończyły się prace związane z opracowaniem dokumentacji projektowej na budowę nowego, wielo-
funkcyjnego obiektu w Tokarni, w którym mieścić się będzie remiza i świetlica. Zgodnie z planami 

wybudowany będzie tu także parking i plac manewrowy dla strażaków ochotników. Nowa remiza wraz ze 
świetlicą ma stanąć w miejscu starego budynku, który docelowo zostanie wyburzony. Wokół budynku te-
ren zostanie zagospodarowany.

wialne źródła energii tj. instalacje fotowoltaiczną oraz 
powietrzną pompę ciepła do przygotowania c.w.u. 
Głównym źródłem ciepła będzie kocioł gazowy co 
pozwoli na ograniczenie emisyjności budynku. Poza 
spełniającym najwyższe standardy budynkiem, zapro-
jektowany będzie także parking i plac manewrowy dla 
druhów strażaków, a teren wokół zostanie zagospoda-
rowany.

Agnieszka Olech

Projekt budynku nowej remizy i świetlicy w Tokarni



Z ŻYCIA GMINY

9www.checiny.pl gmina.checiny

 Kościół parafialny pw. Najświęt-
szej Marii Panny Królowej w Łuko-
wejpochodzi z początku XX wieku. 
Co ciekawe, wcześniej na jego miej-
scu znajdował się drewniany kościół 
pw. NMP Dziewicy Chwalebnej, 
który w 1408 r. wzniósł kasztelan 
czechowski Klemens Niemsza. 
W obecnej świątyni znajdują się za-
bytkowe obiekty pochodzące ze sta-
rego kościoła – obraz Matki Boskiej 
z Dzieciątkiem z XVII wieku, dwa 
ołtarze boczne i chrzcielnica. To 
cenny historycznie i kulturowo 
obiekt sakralny, który wpisany zo-
stał do gminnej ewidencji zabytków 
zatwierdzonej przez Wojewódzkie-
go Konserwatora Zabytków.
 Niestety w przypadku więk-
szych uroczystości, takich jak ślu-
by, czy pogrzeby, parkowanie przy 
świątyni jest problematyczne. Jed-
nak wkrótce to się zmieni.

Coraz bliżej powstania nowego parkingu przy kościele 
w Łukowej

Plac przed zabytkowym kościołem w Łukowej zmieni się nie do poznania. Powstanie tam parking oraz 
miejsce do wypoczynku dla odwiedzających świątynię mieszkańców i turystów. Na ten cel, parafia 

w Łukowej, za pośrednictwem Lokalnej Grupy Działania „Perły Czarnej Nidy” pozyskała unijne, wyso-
kie, dofinansowanie opiewające na blisko 340 tysięcy złotych. Umowę o niezbędną dotację już podpisano. 
Pierwsze prace rozpoczną się po wyłonieniu wykonawcy.

 - Parking zdecydowanie roz-
wiąże problem parkowania w tym 
miejscu. Jest bardzo potrzebny. 
Jeśli wszystko pójdzie zgodzie 
z planem, inwestycja powstanie do 
września przyszłego roku – zapo-
wiada ksiądz Mirosław Błoniarz, 
proboszcz parafii pw. Najświętszej 
Marii Panny Królowej w Łukowej.
 Dzięki wsparciu merytoryczne-
mu Gminy Chęciny, parafia w Łu-
kowej za pośrednictwem Lokalnej 
Grupy Działania „Perły Czarnej 
Nidy” pozyskała unijne dofinanso-
wanie z Programu Rozwoju Obsza-
rów Wiejskich 2014-2020. W jego 
ramach, na działce parafialnej, tuż 
za przystankiem, powstanie funk-
cjonalny parking na kilkadziesiąt 
miejsc postojowych. Pojawią się 
tam także ławeczki oraz drewniana 
wiata turystyczna. Przestrzeń zy-
ska również drzewka i krzewy.

 - Doceniam skuteczność policjantów z komisaria-
tu w Chęcinach. Dzięki ich profesjonalizmowi i szyb-
kiej reakcji sprawcy tej kradzieży zostali ujęci. To 
nie pierwszy raz, kiedy złodzieje i wandale niszczący 
mienie publiczne zostają w szybkim czasie wykryci. 
Niedawno policja ujęła wandali ze wzgórza Zamku 
Królewskiego, a także podpalaczy budynku po przed-
szkolu na Osiedlu Sosnówka w Chęcinach. Absolutnie 
nie ma naszej zgody na tego typu wykroczenia i prze-
stępstwa. Materiał z takich incydentów każdorazowo 
trafia na policję – mówi burmistrz Gminy i Miasta 
Chęciny Robert Jaworski.

 Ponadto warto pamiętać, że za pokrycie kosztów 
kradzieży, napraw i zniszczeń odpowiedzialni są spraw-
cy osobiście, a w przypadku nieletnich - rodzice.
 Przypominamy, że wiele miejsc w gminie Chęciny 
objętych jest monitoringiem. To m.in.  Rynek Górny, 
Park Miejski i Osiedle Sosnówka w Chęcinach, Lipowica 
Park, Izba Muzealna na Miedziance i wiele innych. Sys-
tem oparty jest o najnowsze technologie z użyciem kamer 
cyfrowych wysokiej rozdzielczości. Również zapisany 
w nocy obraz jest czytelny. W Większości zamontowane 
kamery są obrotowe. Archiwizacja zarejestrowanego ma-
teriału jest dokonywana systematycznie.

 - Cieszę się, że dzięki dobrej 
współpracy udało się pozyskać  wy-
sokie dofinansowanie. To bardzo 
potrzebna inwestycja. Zależało 
nam, żeby pojawił się tam nie tylko 
bezpieczny parking, ale także prze-
strzeń przyjazna zarówno miesz-
kańcom, jak i odwiedzającym świą-
tynię turystom – mówi burmistrz 
Gminy i Miasta Chęciny, Robert 
Jaworski.

Katarzyna Kazusek,
zdj. Monika Kulińska
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Końca dobiegły prace przy budowie 
drogi, chodnika, ścieżki rowerowej

– ul. Sienkiewicza Os. Zelejowa

Zakończyły się prace przy budowie 
drogi, chodnika, ścieżki rowerowej

– ul. Kościuszki Os. Zelejowa

Postęp prac przy budowie drogi na Os. Skiby

Pełne relacje z wydarzeń na stronie www.checiny.pl i FbGminaCheciny
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Trwa budowa biblioteki
i miejsca dla seniorów

Trwa budowa chodników na odcinku 
drogi Lipowica-Starochęciny

Końca dobiega
rewitalizacja chęcińskich uliczek

Trwają prace przy budowie
przychodni w Wolicy

Pełne relacje z wydarzeń na stronie www.checiny.pl i FbGminaCheciny
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 150 osób uczestniczyło w tego-
rocznym Marszu Szlakiem I Kom-
panii Kadrowej. W czwartek, 11 
sierpnia, piechurów uroczyście 
przywitano na chęcińskim Rynku.  
 Kadrówka wyruszyła 6 sierp-
nia z krakowskich Oleandrów już 
po raz 57. (42. po wojnie). To wła-
śnie tego dnia 108 lat temu rozkaz 
wymarszu wydany przez marszałka 
Józefa Piłsudskiego był symbolicz-
nym momentem odrodzenia się 
Wojska Polskiego i wolnej Polski. 
Piechurzy rokrocznie pokonują 
trasę Kraków – Kielce przez Mi-
chałowice, Słomniki, Miechów, 
Wodzisław, Jędrzejów, Chojny nad 
Nidą, Chęciny i Szewce. Tegorocz-
ny marsz pod hasłem „Bez 6 sierp-

Kadrówka wkroczyła do Chęcin. Po raz 57.

nia 1914 r., nie byłoby 11 listopada 
1918 r.” odbywa się pod patrona-
tem prezydenta RP Andrzeja Dudy. 
Jego Komendantem jest Dionizy 
Krawczyński.  W Komitecie Hono-
rowym tegorocznej Kadrówki jest 
Burmistrz Gminy i Miasta Chęciny 
Robert Jaworski, podobnie jak inni 
włodarze samorządów terytorial-

7 września przy hali widowiskowo-sportowej Cen-
trum Kultury i Sportu w Chęcinach taniec i muzyka 
zintegrowały seniorów oraz porwały ich do wspólnej 
zabawy. Wydarzenie stanowiło uroczyste zakończenie 
projektu „Senior – człowiek spełniony”, który Chę-
ciński Uniwersytet Trzeciego Wieku realizował, dzię-
ki dofinansowaniu pozyskanemu od Samorządu Wo-
jewództwa Świętokrzyskiego.
Realizacja projektubyła możliwa dzięki wsparciu mery-
torycznemu Gminy Chęciny, która pomogła w przygo-
towaniu wniosków, pozyskaniu niezbędnych środków, 
a także w realizacji i rozliczeniu dofinansowanych zadań.

Tanecznym krokiem
– podsumowanie projektu dla seniorów

Popularyzowanie ponadczasowych dzieł 
polskiej literatury, pielęgnowanie pięknej 
polszczyzny, a także promowanie kultury 
żywego słowa – to tylko nieliczne z przesła-
nek, które przyświecają ogólnopolskiej akcji 
pn. „Narodowe Czytanie”, do której, jak co 
roku, włączyła się także Gmina Chęciny. 
3 września, w Parku Miejskim, przedsta-
wiciele władz, dyrektorzy instytucji, arty-
ści i mieszkańcy spotkali się, by wspólnie 
odczytać fragmenty „Ballad i Romansów”. 
W wydarzeniu wziął udział także gość spe-
cjalny – aktor Andrzej Pieczyński.

W Parku Miejskim w Chęcinach wybrzmiały „Ballady i Romanse” Adama Mickiewicza

Uroczystość powitania Kadrówki
 na chęcińskim rynku

Pełne relacje z wydarzeń na stronie www.checiny.pl i FbGminaCheciny

nych, przez które przechodzi marsz. 
W marszu szli członkowie Związku 
Strzeleckiego „Strzelec”, harcerze, 
uczniowie szkół noszących imię 
Józefa Piłsudskiego, żołnierze Woj-
ska Polskiego, a także kawalerzyści 
ze stowarzyszeń kultywujących tra-
dycje ułańskie II RP.
 W czwartek, 11 sierpnia, uczest-
nicy wydarzenia wmaszerowali na 
chęciński Rynek. Około godziny 
20.30 rozpoczął się uroczysty apel. 
Kadrowicze wraz z władzami gminy 
i mieszkańcami oddali hołd miesz-
kańcom Chęcin zamordowanym 
przez Niemców podczas II wojny 
światowej. Uczestników Marszu 
przywitał Robert Jaworski, Bur-
mistrz Gminy i Miasta Chęciny.
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Zamkowe Spotkania z Muzyką. W Chęcinach wystąpił Baroque. Collective
Najpiękniejsze utwory muzyki klasycznej i tradycyj-
nej w wykonaniu zespołu Baroque. Collective roz-
brzmiały na Rynku w Chęcinach. A wszystko to w ra-
mach „Zamkowych spotkań z muzyką”.
Miłośnicy muzyki klasycznej mieli prawdziwą ucztę 
muzyczną podczas tegorocznej edycji „Zamkowych 
spotkań z muzyką”. - Spotkania te mają już swoją 
długoletnią tradycję i ściągają do Chęcin miłośników 
pięknej muzyki klasycznej, która w wykonaniu praw-
dziwych profesjonalistów muzycznych zawsze jest 
wielkim przeżyciem, dając moc wrażeń artystycznych 
i emocji. Warto to przeżyć osobiście i przekonać się 
jak wiele nurtów i stylów może mieć muzyka klasycz-
na. Jestem przekonany, że podczas tych koncertów 

każdy znajdzie tu coś dla siebie.– mówił burmistrz 
Miasta i Gminy Chęciny, Robert Jaworski, witając go-
ści podczas otwarcia koncertu.

W sobotę, 13 sierpnia, odbyła się uroczysta msza świę-
ta i wręczono odznaczenia państwowe oraz nominacje 
na wyższe stopnie wojskowe. Wydarzenie zwieńczył 
piknik wojskowy u podnóża Zamku Królewskiego 
przy akompaniamencie Orkiestry Wojskowej. Nie za-
brakło też tradycyjnej wojskowej grochówki. W wy-
darzeniu udział wzięli żołnierze z Polski i zagranicy, 
mieszkańcy województwa świętokrzyskiego oraz tu-
ryści. Obchody zorganizowano również z okazji 102. 
Rocznicy Bitwy Warszawskiej.

Joanna Massalska-Bzymek

W Chęcinach uroczyście
obchodzono Święto Wojska Polskiego

21 sierpnia, na placu przed RCNT w Podzamczu 
w szranki stanęli druhowie ochotnicy. Zmierzyli się 
oni ze sobą, rywalizując o pierwsze miejsce w Gmin-
nych Zawodach Sportowo-Pożarniczych. Poziom 
był wysoki i mocno wyrównany, co widać było po 
wynikach, które różniły od siebie dosłownie sekun-
dy. W zawodach wzięło udział blisko sześćdziesięciu 
strażaków z pięciu jednostek. Najlepsi okazali się być 
druhowie z Bolmina.

Agnieszka Olech, fot. na str. 23

Druhowie z Bolmina zwycięzcami
gminnych zawodów sportowo- 
-pożarniczych w Podzamczu

Pełne relacje z wydarzeń na stronie www.checiny.pl i FbGminaCheciny
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4 września, w Gościńcu uroczyście obchodzono świę-
to lotnictwa. Mieszkańcy oddali hołd polskim lotni-
kom. Była uroczysta msza święta, apel pamięci i salwy 
honorowe na cześć bohaterów lotniczej legendy.
Każdego roku pod Pomnikiem Lotników w Gościńcu 
odbywają się uroczystości upamiętniające poległych 
i pomordowanych lotników podczas II wojny świato-
wej. Ich 32 nazwiska widnieją na symbolicznym gła-
zie. - W tym roku mija 90. rocznica utworzenia Szkoły 
Szybowcowej w Polichnie i 30. rocznica odsłonięcia 
Pomnika Lotników w Gościńcu. To właśnie w tym 
miejscu przed laty znajdował się pas startowy elitarnej 
szkoły szybowcowej. Dobre warunki do latania odkryli 
tu w 1931 roku studenci z Warszawy, a już rok później 
powstała szkoła szybowcowa, która kształciła asów pol-
skiego lotnictwa. To tu nauki pobierał generał Stani-
sław Skalski. W 1992 roku ten wielki bohater, legen-
darny absolwent szkoły osobiście dokonał odsłonięcia 
obelisku upamiętniającego lotników poległych w obro-
nie ojczyzny. W roku 2008 nastąpiło uroczyste nadanie 
imienia generała Stanisława Skalskiego Szkole Podsta-
wowej w Polichnie, a w roku 2009 nadano szkole sztan-
dar – mówi burmistrz Gminy i Miasta Chęciny Robert 
Jaworski, który podczas Święta Lotników wspominał 
także postać zasłużonego mieszkańca gminy Chęciny. 
- Na kartach historii zapisał się także jeden z mieszkań-
ców Polichna Jan Krzywicki, który był uczniem i in-
struktorem tej szkoły. Jesteśmy dumni, że nasza gmina 
może poszczycić się takimi bohaterami. To o nich już 
na zawsze będzie przypominać kolejnym pokoleniom 
Pomnik Lotników wraz z Ikarem wznoszącym się do 

Święto Lotników w Gościńcu. Oddano hołd podniebnym bohaterom

lotu. To dla nas symbol wolności. Oddanie hołdu wy-
chowankom Szkoły Szybowcowej oraz wszystkim tym, 
którzy na frontach II wojny światowej oddali życie za 
wolną Polskę jest naszym patriotycznym obowiązkiem 
– podkreślał burmistrz, który zapowiedział, że tuż przy 
Pomniku Lotników w Gościńcu stanie tablica informa-
cyjna, gdzie będzie można zapoznać się z jakże ważną 
nie tylko dla Polski historią tego miejsca.

Agnieszka Olech

Turyści z całej Polski przy blasku pochodni zwiedzili m.in. chęcińskie świątynie, żydowską synagogę czy za-
bytkową kamienicę Niemczówka. Zwieńczeniem tego wyjątkowego wieczoru było zwiedzanie Zamku Królew-
skiego oraz klimatyczne ognisko u jego podnóża.

Urzekające XIV Nocne Zwiedzanie Zabytków Chęcin przyciągnęło tłumy

Pełne relacje z wydarzeń na stronie www.checiny.pl i FbGminaCheciny
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W projekcie kierowanym przez Uniwersytet Jana Ko-
chanowskiego w Kielcach udział biorą studenci i dok-
toranci z Polski, Ukrainy i Irlandii, a jego współorga-
nizatorem jest Gmina i Miasto Chęciny.
Uczestników spotkania 2 września przywitał w Niem-
czówce burmistrz Gminy i Miasta Chęciny Robert Ja-
worski. 
6 września odbyły się warsztaty metodologiczne oraz 
konferencja naukowa pod hasłem „Homo Aesteticus - 

W Chęcinach trwa XXVII Międzynarodowe Spotkanie Integracyjne

Probolmey etstetyki w doświadczeniu ludzkim. Głos 
podczas konferencji zabrali z Czerkas na Ukrainie, 
Ryszrad Stefański, Władysław Gorodetski, Zuzanna 
Bogucka, Aleksandra Zebrzowska oraz Marta Laba-
shchuk.

Joanna Massalska-Bzymek,
fot. Katarzyna Kazusek, Joanna Massalska-Bzymek

 Moc atrakcji towarzyszących Nocy na Zamku w Chęcinach, zwiedza-
nie Chęcin z pochodniami śladami scen filmowych z Pana Wołodyjow-
skiego czy konwent fantastyki Jagacon i związane z nim gry planszowe 
na Zamku oraz w Hali „Pod Basztami” pozwoliły na fantastyczne zakoń-
czenie tegorocznych wakacji w Chęcinach. Nie zabrakło także pokazów 
grup rekonstrukcyjnych, a najmłodsi mogli odpocząć w kinie letnim 
zorganizowanym przez Centrum Kultury i Sportu w Chęcinach. 

1 września, w 83. rocznicę wybuchu II wojny świato-
wej, w hali widowiskowo-sportowej Centrum Kultury 
i Sportu w Chęcinach odbył się koncert pn. „Nie pytaj 
o Polskę – miłość zapomniana, miłość internowana”. 
Przed publicznością zaprezentowali się muzycy z ze-
społu Fabryka oraz Kasztelańska Orkiestra Dęta.

Muzycznie i patriotycznie

Licznie zgromadzeni widzowie obejrzeli przygody 
przyjaciół z filmu Epoka Lodowcowa.

Fantastyczna pogoda i klimat na 
chęcińskiej starówce podczas kina 

plenerowego

Magiczne zakończenie Wakacji 2022 już za nami

Pełne relacje z wydarzeń na stronie www.checiny.pl i FbGminaCheciny

Na zdjęciu dr hab. Oleg Leszczak, prof. UJK
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Wspomnienia
syna żołnierza Armii Krajowej

Numer JW4101 pisany w życiorys

 Z okazji 80. Rocznicy powstania Armii Krajowej 
pragnę podzie lić się z czytelnikami „Spadochro niarza” 
wspomnieniami z mojego dzieciństwa, jako syna żołnie-
rza AK, a zarazem już, jako chłopaka dwudziestoletniego 
żołnierza 6. Pomorskiej Dywizji Powietrzno- desantowej.
 Mój tato Wiktor Szymon Gruszczyński urodził się 
w 1916 r. Szkołę Powszechną ukończył w Chęcinach. 
Jako chło pak zaczął pracować u swojego wujka w masami. 
W roku 1936 zostaje powołany do odbycia służby wojsko-
wej w 4. Pułku Piechoty Legionów’ w Kielcach. Zostaje 
żołnierzem kompanii CKM-ów. Ukoń czył służbę jesienią 
1938 r. Pracuje nadal u swojego wujka Kozińskiego.
 Wiosną 1939r. tata zostaje 
powołany do rezerwy. 1 wrze-
śnia wybucha wojna i idzie on na 
front ze swoim pułkiem. Po ka-
pitulacji naszej armii postanawia 
na własną rękę wracać do domu. 
Śpi prze ważnie w stodołach, na 
krańcach wiosek. Zostawia mun-
dur wojskowy u gospoda rza, do-
staje cywilne ubranie. Maszeruje 
przeważnie wczesnym rankiem 
bocznymi drogami. Do domu 
tata wrócił w listopa dzie 1939 
roku.
 Ponownie zaczął pracować u wujka Kozińskiego, ale 
była to już praca niele galna, groził za to obóz koncentra-
cyjny. Zaczęły się w Chęcinach pierwsze aresz towania. Spo-
tkało to naczelnika poczty, nauczyciela Jasińskiego, a także 
brata stryjecznego mojego ojca Kazimierza Woźniakiewi-
cza. Zostali straceni w obozie w Oświęcimiu. Tato obawiał 
się też aresz towania, choćby za to, że brał udział w’ wojnie 
z Niemcami.
 Wiosną 1940 r. zawarł związek małżeń ski z Wincenty-
ną Szypnicką przyszłą moją mamą. W święto Trzech Króli 
w- 1941 r. urodził się syn Czesław Win centy, czyli ja.
 Niemcy rozpoczęli wysyłać młodych ludzi na roboty do 
Niemiec. Tato obawiał się aresztowania, zaczął się ukrywać. 
Coraz rzadziej przebywał w domu. Nasz dom sąsiadował 
z Urzędem Gminy. Był to drugi po Magistracie budynek 
pod względem kubatury w Chęcinach. Stacjonował w nim 
oddział żandarmerii.
 Często widywali moją mamę ze mną i pytali „gdzie jest 
twój chłop?”. Mama zawsze odpowiadała, że jest na robo-
tach w Prusach. Bardzo często bywał w gmi nie burmistrz 
Chęcin Józef Baran. On też interesował się bardzo gdzie 
jest mój tato. Miał opinie bardzo złego człowieka. Był lo-
jalny wobec Niemców i gorliwie wyko nywał ich polecenia. 
W maju 1943 r. został zastrzelony na Rynku w Chęcinach. 
Na jego pogrzebie Niemcy oddali salwę honorową.

 Pewnego razu wychodząc 
z gminy bur mistrz Baran, na-
tknął się na moją mamę idącą ze 
mną. Powiedział, że sprawdził 
wszystkie dokumenty i nigdzie 
nie znalazł potwierdzenia, że 
wysłano tatę na roboty. Mama 
była kobietą impulsywną i odpo-
wiedziała mu, żeby zajął się 
swoimi spraw-ami, bo może się 
to źle dla niego skończyć. Przyjął to, jako groźbę. Zaczął 
mamie ubliżać a po krótkim czasie przy szło dwóch straż-
ników z Magistratu. Kazali mamie ubrać dziecko i pójść 
z nimi do urzędu. Burmistrz skaza! mamę na 30 dni kozy. 
Tak miejscowi nazywali areszt. Gdy zostałem z mamą w ko-
zie, zacząłem płakać. Po godzinie przyszedł strażnik z moją 
babcią Stefanią, która mnie zabrała. Od tego czasu babcia 
przy nosiła mnie do aresztu do karmienia.
 Gdy zbliżał się koniec aresztu, odwiedził mamę bur-
mistrz Baran ze strażnikiem. Oznajmił mamie, że jest wy-
słany list goń czy za moim ojcem. Mama wyczerpana ner-
wow’0 powiedziała mu, że jest mor dercą. Burmistrz się 
bardzo zdenerwo wał. Trzasnął drzwiami i wyszedł razem 
ze strażnikiem. Za dwa dni wywieźli mamę do obozu pracy 
w Łopusznie.

 Był to obóz dla ludzi, którzy zajmowali się nielegalnym 
drobnym handlem lub spóź nili się z oddaniem kontyn-
gentu. Obóz byl ogrodzony, pilnowany przez Niemców. 
Osobny barak był dla kobiet i dla męż czyzn. Przed wojną 
w Łopusznie miesz kała dosyć duża grupa Niemców, więc 
możliwe, że dlatego założono tam obóz. Pracowali ciężko 
przy wyrębie lasów oraz kopania umocnień i okopów. Wy-
jeżdżali nawet pod Warszawę.
 Cała rodzina starała się, żeby mamę wyrwać z tego obo-
zu. Była schorowana i słaba fizycznie. Doktor Kotlewicz 
z Chę cin, u którego leczyli się nawet Niemcy wydał mamie 
zaświadczenie, że powinna się leczyć w szpitalu. Po dwóch 
mie siącach mamę zwolnili. Cieszyłem się bardzo, ponieważ 
nie widziałem mamy od dawna.
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W połowie 1941 r. mój tato i kilku kole-
gów wstąpili do Związku Walki Zbrojnej 
i złożyli przysięgę. Gdy miałem 2 latka 
mój tato był już w oddziale partyzanckim. 
Oddział liczył ponad 30-tu partyzantów. 
Dowódcą oddziału był ppor. Jan Siera-
dzan ps. Żbik. Był to oddział dywersyj-
ny do zadań specjalnych. Tylko mój tato 
i dowódca byli żonaci i mieli synów. Przy-
padek sprawił, że spotkałem się z Mać-
kiem Sieradzanem w Szczecinku podczas 
kręcenia scen do filmu pt. „Czerwone 
berety”. Maciek był kapralem w 16. bpd 
dowodzonym przez znanego i łubianego 
dowódcę frontowca płk Edwarda Dysko. 
Potem już nigdy nie spotkałem Maćka. 
Oddział „Żbika” brał udział w wielu wal-
kach z Niemcami. W walce pod Antonio wem walczyło całe 
zgrupowanie. Oddział szedł na pomoc Warszawie w sierp-
niu 1944 r. Niestety musieli się wycofać, gdyż przewaga 
Niemców, Ukraińców i Kałmuków wspomaganych samolo-
tami i artylerią była zbyt duża.
 Druga duża bitwa stoczona przez Oddział „Żbika” 
pod Radkowem koło Włosz czowa, gdzie udało się wyrwać 
z okrąże nia a zgrupowanie było atakowane przez kilkuset 
Niemców, samoloty a nawet czołgi. Mój tato wspominał, 
że miał dobrą pozycję strzelecką, więc „kosił” dużo Niem-
ców. Straty Niemców szaco wane były na około 100 zabitych 
i rannych natomiast z oddziału poległo ośmiu party zantów 
a około 20-tu było rannych.
 Obie te bitwy są opisane w książce „Jodła” autorstwa płk. 
Wojciecha Borzobohatego szefa sztabu okręgu radomsko-
kiele ckiego AK. W książce tej są zdjęcia mojego ojca jak 
i innych oddziałów z nazwiskami i pseudonimami.
 Ojciec brał również udział w brawuro wej, chociaż ry-
zykownej akcji Chęciniaków (Henryka Ziółkowskiego ps. 
Lech, Mieczysława Woźniakiewicza ps. Strzała, Wiktora 
Gruszczyńskiego ps. Kruk oraz Mieczysława Bieleckiego 
ps. Żwir). Grupa ta z zaskoczenia rozbroiła Niemców wra-
cających z patrolu w’ Chęcinach do swojej kwatery w Pod-
zamczu. Zabrali im broń krótką, długą, magazynki z amu-
nicją, dwie lornetki, mapniki, buty i spodnie i puś cili ich 
wolno. Mówiono w Chęcinach, że Niemcy po tym zostali 
wysłani na front wschodni. Akcja ta opisana jest w książce 

„W Kedywie i w Burzy”, której autorem 
jest Zygmunt Firley ps. Kajtek.
 Autor tej książki to żołnierz Ke-
dywu kie leckiego, uczestnik zamachu na 
Wittka szefa gestapo w’ Kielcach. Był on 
postra chem wszystkich partyzantów tego 
rejonu. Po kilku nieudanych próbach, za-
mach w końcu się udała. Dowódcą tej ak-
cji był „Cichociemny” Kazimierz Smolak 
ps. Nurek.
 Ja i mama kilka razy byliśmy 
u taty w lesie. Mama dostawała „cynk” 
od łącz niczki, że tato chce nas widzieć. 
Mamie zawsze towarzyszył jej brat Ste-
fan, który niósł mnie na ramionach a ja 
trzyma łem się jego głowy. W 1944 r. Ste-
fan i siedmiu jego kolegów zostali areszto-

wani i zamordowani w Gross-Rosen.
W oddziale byłem jak maskotka, wszyscy nosili mnie na 
rękach. W mojej pamięci pozostało, że jeden z żołnierzy 
pomagał mi zrywać orzechy laskowe. Po dwudzie stu latach 
okazało się, że był to ojciec chrzestny mojej małżonki Ha-
liny. Był bratem jej mamy. Nazywał się Bonifacy Gruszka 
ps. Sprytny.
 Tato przeżył szczęśliwie wojnę. Miał wiele odznaczeń. 
Najbardziej cenił „Za wojnę obroną 1939 r.” i „Krzyż Par-
tyzancki”. Po wojnie pełnił dwa razy funkcje Naczelnika 
Straży Pożarnej oraz jeden raz Komendanta Straży Pożarnej 
w Chęcinach. Do emerytury pracował w Zakładach „Społem” 
w Kielcach, jako komendant straży przemysłowej. Zmarł 
w 1999 r. wiele lat po śmieci mamy, która zmarła w 1968 r.

###
 Jestem dumny z tego, że AK zastała patronem mo-
jej macierzystej Jednostki Wojskowej 4101 a komandosi 
z Lublińca na przedramieniu noszą znak Polski Wal czącej, 
który 80 lat temu po raz pierwszy namalował na obiektach 
w Warszawie Maciej Dawidowski ps. Alek.
 JW 4101 powstała w 1961 roku w Krako wie. Służyłem 
w tej jednostce, jako pierw szy rocznik z poboru. W tym 
czasie najpo pularniejszym powiedzeniem było: „trzy razy 
w d...ę i raz schaboszczak”.
 Chciałbym podziękować wszyst kim Dowódcom JW 
4101, począwszy od mjr. Czesława Mitkowskiego do współ-
cześnie dowodzących, za kultywowanie tra dycji i pamięć 

o poprzednikach. Serdecznie pozdrawiam 
młodszych Kolegów z Dziw nowa i dziękuję za 
Festyn Komandosa, który jest wydarzeniem 
dła mnie i moich żyjących Kolegów z pierw-
szego rocznika JW 4101 na Woli Justowskiej. 
Są wśród nich: Leszek Dziaszok, Wiesław Ja-
nowski, Andrzej Jankowski, Henryk Cedro, 
Włady sław Zasada, Mieczysław Sakra i piszą-
cy te słowa Czesław Gruszczyński.
Jednostka 4101 jest ze mną od urodzenia, 
ponieważ pierwsze cyfry mojego PESEL to 
4101.

Tekst i foto:
Czesław Gruszczyński
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 Swą pracę położnej mająca dziś ponad pięćdziesiąt lat 
pani Maria Trzepizur rozpoczynała w okresie dla polskiej 
służby zdrowia najtrudniejszym. Jeszcze trwa ła wojna, 
jeszcze zachodnie ziemie polskie były we władaniu oku-
panta, gdy młoda wiejska dziewczyna rozpoczynała 4 lu-
tego 1945 roku naukę w Państwowej Szkole Położnych 
w Kielcach. A już w Dniu Zwy cięstwa, po pierwszych 
miesiącach zajęć teoretycz nych, odbywała praktykę w je-
dynym wówczas w Kielcach szpitalu, mieszczącym się 
zresztą w zaadap towanym na prędce do tego celu budyn-
ku Seminarium Duchownego.
 „Nie było nam wówczas lekko — wspomina pani Ma-
ria tamte czasy. —• Prymitywne warunki w inter nacie, 
prycze, sienniki... Ale nie narzekałyśmy. Uczyli nas wy-
łącznie przedmiotów fachowych: ginekologia i położnic-
two, anatomia, farmakologia — to właściwie było wszyst-
ko. A my cóż... Ja miałam siedem klas, niektóre koleżanki 
jeszcze mniej — przyszły do szkoły prosto z lasu. Mia-
łyśmy z tą nauką sporo kłopotów. Ale nie było czasu na 
żadne dodatkowe, ogólne przed mioty. Byłyśmy potrzebne 
do pracy, nie można było wydłużać czasu nauki... A zaraz 
po dyplomie na wieś... Uczyć kobiety higieny ciąży i po-
rodu, opieki nad nie mowlętami, likwidować śmiertelność 
wśród położnic i noworodków...”
 Niedługo po uzyskaniu dyplomu położna Maria Trze-
pizur musiała — ze względów rodzinnych — wyjechać na 
Dolny Śląsk. Tam, w Międzylesiu, od 1947 roku pracowa-
ła jako położna gminna. Przez cały czas my ślała jednak 
o powrocie na rodzinną Kielecczyznę. Plany te udało się 
jej zrealizować dopiero w 1951 roku, gdy na swe miejsce 
znalazła następczynię..
 „Od razu po powrocie zaczęłam pracę w chęcińskiej 
izbie porodowej, kierowanej wówczas przez przeszło 
70-letnią koleżankę. Nie dawała już sobie rady i mu siałam 
przejąć od niej kierownictwo. Warunki były bardziej niż 
skromne. Izba rzeczywiście była tylko izbą — jedna sala 

Położone niespełna dwadzieścia kilometrów od Kielc Chęciny są magnesem, ściągającym turystów nie tylko z całego 
kraju, ale i spoza jego granic. Cóż jednak w tym miasteczku, w którym prócz ruin starego zamczyska i jeszcze kilku 
zabytkowych budynków jest zwykłe codzienne życie, może zainteresować tak specyficzne czasopismo, jakim jest 
„Pielęgniarka i Położna”?
Mnie do Chęcin sprowadziła chęć poznania jednego tylko człowieka — pani Marii Trzepizur. Gdy wybierałam się 
w drogę wiedziałam, że pani Maria od lat już pracuje tu jako położna, że ma w swej pracy znakomite wyniki, że wiele 
czasu poświęca działalności społecznej i że cieszy .się, dużym szacukiem i sympatią otoczenia. Kiedy jednak byłam 
już na miejscu, prze konałam się bardzo prędko, że za tymi — ogólniko wymi przecież — informacjami kryje się treść 
znacz nie bogatsza i znacznie bardziej fascynująca.

Zasłużona dla Kielecczyzny
ZOFIA KALINOWA

z 5 łóżkami i szóstym porodowym. 
Obok —• niewielka kuchenka — 
i to już było wszystko. Dobrze, że 
miałam chociaż do pomocy dwie sa-
lowe i kucharkę. W tych warunkach 
już w pierwszym mie siącu pracy 
przyjęłam samodzielnie ponad trzy-
dzieści porodów. W Kielcach w dal-
szym ciągu był tylko jeden szpital, 
nie przyjmował rodzących, które 
były kierowane do izb porodowych. 
Położnice miałam nie tylko z wła-
snego terenu, ale też z rejonu Kielc, 
czy Jędrze jowa... Po roku takiej pracy sąsiadujący z nami 
Ośro dek Zdrowia przeniósł się do nowego pomieszczenia 
i Izba uzyskała po nim trzy dodatkowe pokoje. Wyma gały 
jednak gruntownego remontu, ale mimo to wa runki ule-
gły zasadniczej poprawie. Można było wy dzielić odręb-
ne sale: porodową i dla noworodków. Zwiększył się też 
personel. Zatrudniono drugą położną, były cztery salowe, 
kucharka, praczka... Dzięki temu skończył się okres cią-
głego pogotowia — można było pracować na zmiany. Naj-
większą bolączką było to, że nie miałyśmy — zresztą do 
końca istnienia izby — wody i kanalizacji. No i żadnego 
kąta dla siebie, gdzie ~by“‚ln5zha było—chwilę odpocząć 
czy napić się her baty.
 Na pewno znacznym ułatwieniem w pracy były nie-
mal domowe warunki, znacznie ułatwiające kontakt z pa-
cjentkami. Wszystko było pod ręką — nie tylko mogłam 
uczyć je karmić i pielęgnować dzieci, ale też pogadać 
o zwykłych, codziennych sprawach. Niektó rym z nich 
bardzo to było potrzebne... Na ogół dobrze rozumiałam 
się z matkami, miały do mnie wiele zaufania. Nie raz 
zdarzało się tak, że urodzonym właś nie dziewczynkom 
dawały moje imię. Dzieci, które tu odbierałam są już le-
karzami, inżynierami... Pamiętam, jak przychodziły na 

Maria Trzepizur

Przedruk z czasopisma
Związku Zawodowego Pracowników Służby Zdrowia
„Pielęgniarka i Położna" - 1978 r.
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świat. Ale nie rzadko one też wiedzą, jaką rolę odegrałam 
w ich życiu...”
 Mniej więcej około 1960 roku nastąpił wyraźny spa-
dek liczby porodów. Wówczas z chęcińskiej Izby za brano 
drugą położną. Jednocześnie rozpoczęły w woje wództwie 
pracę nowe szpitale. W efekcie — w 1969 jo- ku zanadła 
_decvzia o likwidacji Izby Porodowej’ w Chęcinach. Pani 
Maria Trzepizur objęła wówczas sta nowisko położnej śro-
dowiskowej w Przychodni Rejo nowej, roztaczającej opie-
kę nad dziewięcioma tysią cami pacjentów.
 „Wbrew pozorom — mówi pani Maria — ta praca 
wcale nie jest łatwiejsza od poprzedniej. Przede wszyst-
kim —• jest nas bardzo mało: 2 lekarzy, 2 stoma tologów, 
2 pielęgniarki, rejestratorka i ja. Ponadto — przychod-
nia mieści się w starym budynku, pracujemy w strasznej 
ciasnocie. Ale dobrze się rozumiemy, po magamy sobie, 
tworzymy jakby jedną rodzinę. No i dodaje nam otuchy 
świadomość, że w nowo powsta jącym osiedlu mieszkanio-
wym będzie też wreszcie Ośrodek Zdrowia z prawdziwego 
zdarzenia. Już nie długo, za jakieś dwa lata, nasze warunki 
pracy ulegną zatem radykalnej poprawie.”
 Choć przez wszystkie te lata pani Maria Trzepizur pra-
cowała w trudnych, nieraz nawet w bardzo trud nych wa-
runkach poszczycić się może naprawdę godny’1 mi uwagi 
osiągnięciami zawodowymi. Dzięki istnien?” kierowanej 
przez nią Izby prawie natychmiast ulć, a likwidacji po-
wszechna niemal w okolicy instytucja „babek” przyjmu-
jących na wsiach porody w warun kach urągających ele-
mentarnym zasadom higieny — w brudzie, zaduchu, na 
barłogach w niczym nie przy pominających ludzkiego po-
siania. W ciągu tych lat przyjęła pani Maria samodzielnie 
ponad cztery i pół tysiąca porodów ~— prawie półtora w 
Międzylesiu i przeszło trzy w Chęcinach.’Na’^wszystkie 
te porody — nie’ licżąć~j3Sru przypadków martwych czy 
niedoroz winiętych płodów — zmarł jej tylko jeden nowo-
rodek. Natomiast wszystkie Bez”wyjątkiT matki prżesżIy-
mEres połogu nawet bez drobnej infekcji czy zropienia, 
choć miała do czynienia również z trudnymi przypadkami.
 „Nie znaczy to wcale, że zawsze wszystko szło tak 
gładko. Nie zapomnę nigdy jednego przypadku jesz-
cze z Międzylesia. Ja wówczas tylko asystowałam, poród 
odbierał lekarz. Kobieta rodziła dziesiąte, czy jedenaste 
dziecko. Była wyniszczona, słaba. Poród przebiegł w za-
sadzie pomyślnie, już nawet zaczęła dochodzić do siebie. 
Siedzieliśmy koło niej, żaliła się na ciężkie wa runki, na 
męża — alkoholika... W pół godziny później już nie żyła.
Ale miałam też chwile prawdziwej satysfakcji. Pa miętam 
— sporo już lat temu — przyjęłam dwie dziewczynki — 
bliźniaczki. Niedonoszone... Małe były, słabe, a szpital 
nie chciał ich przyjąć. Miałam sporo kłopotów — ssać nie 
umiały, inkubatora oczywiście wówczas jeszcze nie było 
— musiałam je otulać watą. Prędko po porodzie zorien-
towałam się, że z jedną z nich dzieje się coś bardzo niedo-
brego. Ale się za wzięłam. Karmiłam pipetą, co godzinę, 
i po dziesięciu dniach obie mogłam wypisać do domu — 
już z przy bytkiem wagi. Dziś to takie dziewczyny, że aż 
‚przy jemnie na nie popatrzeć.”

 Zainteresowania pani Marii nie ograniczają się jed nak 
tylko do pra”y zawodowej. Odrębny, równie pięk ny i bo-
gaty rozdział jej życia stanowi działalność spo- łerzna. Bo 
czasu reorganizacji władz i administracji terenowej przez 
12 lat sprawowała urząd radnej. Przez jedną kadencję była 
ławnikiem Izby Cywilnej Sądu — teraz, po dwuletniej 
przerwie pełni tę samą funkcję w sądzie dla nieletnich. 
W latach 60 była przez pewien czas kuratorem społecz-
nym, jednak z uwagi na brak czasu, który pozwoliłby wła-
ściwie wywiązać się z tej pracy musiała z niej zrezygno-
wać.
 Najwięcej jednak zrobiła dla środowiska jako akty- 
wistka Ligi Kobiet. Była współorganizatorem licznych 
imprez kulturalnych, m.in. dożynek z bogatym folklo-
rystycznym programem. Organizowała dwukrotnie uro-
czyste Dni Seniora, a w tym roku zamierza je poświę cić 
małżeństwom, które doczekały się złotych godów. Dwu-
krotnie organizowała też kursy Szkoły Matek, pod czas 
których przekazywała młodym kobietom wszyst kie po-
trzebne im wiadomości z zakresu higieny, ochrony zdro-
wia i zasad pielęgnacji noworodków i nie mowląt. Przy 
tym wszystkim — ukończyła też szkołę średnią dla pracu-
jących i uzyskała świadectwo matu ralne. W realizacji tego 
celu pomogła zresztą i innym.
 „Dowiedziałam się od koleżanek w Kielcach, że istnie-
je taka możliwość, zaczęłam się więc starać, żeby ją wy-
korzystać. Liga Kobiet skierowała mnie do Kura torium, 
gdzie powiedziano mi, że gdyby zebrała się pełna klasa, 
można by prowadzić tę naukę u nas, w Chęcinach. Trzeba 
było zebrać 25 osób. Namówiłam trochę koleżanek, tro-
chę znajomych — resztę dopisałam „na lipę” i zawiozłam 
to do Kuratorium. Ale kiedy ta nasza wieczorowa szkoła 
została już zatwierdzona i można było rozpoczynać zaję-
cia, okazało się, że te „lewe” nazwiska wcale nie są po-
trzebne, bo prawdzi wych chętnych zebrało się przeszło 
70. Do dziś są mi wdzięczni, że im to ułatwiłam..»”
Za swą pracę zawodową, za działalność społeczną ma pani 
Maria wiele dyplomów, odznak, wyróżnień hono rowych. 
To jednak, które ceni sobie najbardziej — otrzymała na 
wiosnę bieżącego roku.
 „Na Dzień Matki dostałam zupełnie niespodziewa nie 
zaproszenie do kieleckiej „Iskry”. Nie bardzo wie działam 
o co chodzi. A tu — niespodzianka. Zostałam udekoro-
wana odznaką „Zasłużonego dla Kielecczyzny”. Nie spo-
dziewałam się aż tak zaszczytnego wyróżnienia, aż tak 
cennego i wzruszającego dowodu uznania. Ta odznaka jest 
dla mnie najwyższą, najcenniejszą zapła tą za cały dotych-
czasowy trud mego życia.”
 Jednak rzeczywistą wartość pracy i zaangażowania 
pani Marii Trzepizur najlepiej odzwierciedlają nie dyplo-
my i wyróżnienia, lecz słowa kierownika Przy chodni Re-
jonowej w Chęcinach, dr Jana Gądkow- skiego:
 „Życzyłbym nie tylko sobie, ale całej polskiej służ bie 
zdrowia żeby wszystkie młode położne, wszystkie młode 
pielęgniarki cechowały te wartości, które repre zentuje 
sobą pani Maria Trzepizur. Iluż wówczas mogli byśmy 
uniknąć trudnych i bolesnych problemów!”
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 W dniu 8 września br. na 
Wydziale Pedagogiki i Psycho-
logii UJK odbył się I Święto-
krzyski Kongres Uniwersyte-
tów Trzeciego Wieku. Gościem 
honorowym Kongresu była 
prof. Elżbieta Trafiałek, współ-
założycielka pierwszego UTW 
w Kielcach, która w swoim wy-
stąpieniu wspomniała pierwsze 
lata funkcjonowania tej insty-
tucji oraz jej rolę w rozwoju 
społeczeństwa 60+. Pierwszy 
uniwersytet powstał w lutym 
1973 roku, był to pierwszy na 
świecie Uniwersytet dla Seniorów. A potem  1975 rok 
– z inicjatywy Haliny Szwarc przy pomocy i poparciu 
Centrum Medycznego Kształcenia Podyplomowe-

I ŚWIĘTOKRZYSKI KONGRES
UNIWERSYTETÓW TRZECIEGO WIEKU

go powstał pierwszy w Polsce Uniwersytet Trzeciego 
Wieku (Warszawa).  – Tematy jakie były porusza-
ne podczas Kongresu  to przemoc wobec seniorów,  
sprawność funkcjonalna osób starszych – problemy i 
wyzwania w życiu codziennym. O roli ruchu mówił 
dr hab. Marek Żak prof. UJK. „Ruch jako lek”. Od-
powiednia aktywność ruchowa poprawia: wytrzyma-
łość, siłę mięśni, gibkość, równowagę i koordynację 
ruchów. Ruch jako lek: poprawia ogólne samopoczu-
cie,  pomaga w zachowaniu niezależnego trybu życia,  
zmniejsza ryzyko zachorowania na cukrzycę, nadci-
śnienie, chorobę wieńcową, przeciwdziała miażdżycy 
i osteoporozie, ułatwia walkę z otyłością i stresem, po-
maga minimalizować skutki niesprawności,  zmienia 
postrzeganie osób w starszym wieku, sprzyja zawie-
raniu nowych przyjaźni i znajomości, sprzyja utrzy-
mywaniu aktywnej roli w społeczeństwie. Regularna 
odpowiednia aktywność ruchowa warunkuje „po-
myślne starzenie się”. – Uniwersytet Trzeciego Wieku 
to świetny, sprawdzony przepis na długowieczność. 
To nie tylko nauka, to też integracja, poczucie wspól-
notowości, czy potrzeba użyteczności. Wszyscy chcą 
być potrzebni, chcą pełnić role społeczne, a uniwer-
sytet takie możliwości daje Drugim punktem obrad 
był panel dyskusyjny, w którym uwzględniono 3 pro-
blemy.1.Standardy Uniwersytetów Trzeciego Wieku. 
2.Dobre praktyki stosowane w Uniwersytetach Trze-
ciego Wieku. 3.Finansowanie Uniwersytetów Trze-
ciego Wieku. W dyskusji brali udział przedstawiciele 
Uniwersytetów Trzeciego Wieku województwa świę-
tokrzyskiego.W Kongresie brało udział 110 słuchaczy 
z 17 Uniwersytetów Trzeciego Wieku.

Stanisław Król
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 Zapaśnicy LKS Znicz Chęciny startując w 25 Ogólnopolskich Igrzy-
skach LZS 25-27.08.2022 w Kostrzynie znowu górą. 
 W klasyfikacji klubowej kadetek wywalczyli I miejsce pokazując tym 
swoją klasę. Najwyższe podium w tej grupie wiekowej również zdobyło 
Świętokrzyskie pokonując pozostałe województwa.

Zapaśnicy LKS Znicz Chęciny startując
w 25 Ogólnopolskich Igrzyskach LZS 25-27.08.2022 

w Kostrzynie znowu górą

 W ubiegłą niedzielę 28.08.2022 drużyna reprezen-
tująca naszą gminę w seniorskich rozgrywkach kla-
sy A grupy II bardzo udanie rozpoczęła nowy sezon. 
W meczu pierwszej kolejki zawodnicy z Bolmina po-
konali na wyjeździe drużynę Zryw Skroniów 0:2.
Zawodnikiem meczu został wybrany Igor Nowak, 
który w nagrodę otrzymał voucher od sponsora dru-
żyny „Zalew Bolmin - Cameleon”.
 Tak zawodnicy cieszyli się po meczu: https://www.
facebook.com/lkssbolmin/videos/1419253818553646
Bramki strzelali: Szymon Błaszczyk, Damian Waligóra
Skład: Igor Nowak - Szymon Pańszczyk, Maciej Woj-
ciechowski (Mateusz Foksa), Przemysław Pyczek, Da-
mian Waligóra, Grzegorz Pańszczyk, Dawid Wnuk, 
Hubert Jambor, Szymon Błaszczyk, Karol Pawlik 
(Kacper Tkaczewski), Dawid Kaleta

Trener: Tomasz Hańcko

Drużyna LKS Bolmin udanie zainaugurowała sezon!

Indywidualnie:
Kadetki
I miejsce Anna Yatskevych Kat. 
Wag 49 kg 
I miejsce Ilona Valchuk,
III miejsce Klaudia Zięba, 
VII miejsce Wiktoria Wiatr, 
VIII miejsce Julia Bukowska, kat. 
wag 53 kg
II miejsce Daryna Dubovets
Kat wag 65 kg. 
Juniorki
II miejsce Anna Jakubowska kat 
wag 68 kg
III miejsce Weronika Żądło kat wag 
55 kg
Drużynowo w klasyfikacji Juniorek 
III mce.
Kadet
VIII miejsce Jakub Nartowski kat 
wag 60 kg
Gratulacje dla zawodników, zawod-
niczek i trenerów.

LKS Znicz Chęciny
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INFORMACJA
W sprawie kierowania zgłoszeń dotyczących

 awarii oświetlenia ulicznego
na terenie Gminy Chęciny

Wszelkie zgłoszenia o awariach należy kierować do
Referatu Inwestycji, Budownictwa i Drogownictwa 
pod numerem tel. 41 3153118 lub na adres e-mail:

gmina@checiny.pl w godzinach pracy Urzędu
 natomiast  w nagłych przypadkach zgłaszać

po numerem bezpośrednim
do konserwatora 798 525 750

e-mail: awarie@pogotowieoswietleniowe.pl 
Firma: Piotr Herman prowadzący działalność gospo-
darczą z siedzibą ul. Staszica 1, 26-130 Suchedniów.

W pozostałych sytuacjach numer pogotowia
 energetycznego: 991.

Zakład Gospodarki Komunalnej w Chęcinach
ul. Małogoska 13, 26-060 Chęciny

 Telefony alarmowe
do Zakładu Gospodarki Komunalnej

w sprawie awarii sieci wodociągowych, kanalizacji
sanitarnej, przydomowych przepompowni ścieków,

 kotłowni olejowej ul. Czerwona Góra 8:
- po godzinach pracy Zakładu i całodobowo w dni wol-

ne od pracy: 
 604 984 497 - Oczyszczalnia Ścieków w Radkowicach.
- od poniedziałku do piątku w godz. 715 do 1515 
• 784 027 762 – Dyrektor Zakładu
• 728 540 135 – Chwastek Leopold (w sprawie oczyszczal-
ni ścieków)
• 41 3151 095 - biuro Zakładu 
• 694 935 046 - Nowacka Jolanta (w sprawie awarii sieci 
wodociągowych i kanalizacji sanitarnej)
• 604 984 496 – Pałyga Andrzej (w sprawie mieszkań 
i budynków komunalnych)
• 500 575 137 – obsługa kotłowni ul. Czerwona Góra 8

Numery telefonów do rejestracji dla pacjentów

1. Przychodnia Rejonowa w Chęcinach:
 413-151-045; 413-151-510
2. Punkt Lekarski w Wolicy: 413-154-009,
3. Punkt Lekarski w Łukowej 413-155-599.

Zakład Gospodarki Komunalnej w Chęcinach

prowadzi nabór na wolne stanowiska pracy:

kierownik działu technicznego,

specjalista ds. zamówień publicznych i zbytu

oraz

konserwatorów sieci i obiektów wod.-kan.

Więcej informacji dostępnych jest

na stronie zakładu:

 https://zgk.checiny.pl/ w zakładce „praca”

„Ciepłe mieszkanie”
OGŁOSZENIE

W związku z planowanym progra-
mem „Ciepłe Mieszkanie”, który 
ma na celu poprawę jakości powie-
trza poprzez wymianę źródeł ciepła 
i poprawę efektywności energetycz-
nej lokali mieszkalnych znajdują-
cych się w budynkach wielorodzinnych, zwracamy się do osób zainte-
resowanych programem o zadeklarowanie chęci udziału w programie.
Uczestnikami programu mogą być właściciele/współwłaściciele lo-
kali mieszkalnych w budynkach mieszkalnych wielorodzinnych, 
dla których jest założona księga wieczysta, przy czym każdy lokal 
musi posiadać swoje odrębne źródło ciepła.
q Program będzie wspierać zastosowanie: kotła gazowego kondensa-
cyjnego, kotła na pellet drzewny o podwyższonym standardzie, ogrze-
wania elektrycznego, pompy ciepła lub podłączenie lokalu do wspólne-
go efektywnego źródła ciepła. Dodatkowo wyłącznie pod warunkiem 
wymiany nieefektywnego źródła ciepła będzie można wnioskować 
o wykonanie instalacji c.o. i c.w.u., wymianę okien i drzwi, wentylację 
mechaniczną, dokumentację projektową. Intensywność dofinansowa-
nia dla beneficjentów końcowych uzależniona będzie od dochodów 
beneficjenta lub osób w jego gospodarstwie domowym.
Zgłoszenia będzie można dokonać w terminie od 30.08.2022r. do 
20.09.2022r. Należy przedstawić:
• Zakres planowanych prac, w tym określić rodzaj nowego źródła cie-
pła, opcjonalnie: wymiana stolarki okiennej, drzwiowej, ocieplenie 
budynku, wentylacja mechaniczna z odzyskiem ciepła. W przypadku 
stolarki okiennej/drzwiowej/ocieplenia budynku należy oszacować po-
wierzchnię [m2].
Uwaga! Powyższy nabór ma charakter poglądowy, w celu oszacowa-
nia łącznej kwoty dotacji, niezbędnej na pokrycie wnioskowanych 
kosztów. 
Zainteresowanych prosimy o kontakt telefoniczny pod numerem 
693 167 635 lub pod adresem e-mail: energetyk@checiny.pl.
Więcej szczegółowych informacji na temat programu można uzyskać 
pod adresem:
DOKUMENTY PROGRAMOWE (wfos.com.pl)

Katarzyna Jaszczyk
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